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Doorzetten 2012 
 
 
1. Inleiding  
 
 
Voor u ligt de Voorjaarsnota 2011. In deze nota geven wij beschrijvend aan wat wij in 2012 van plan 
zijn te doen. Het betreft de hoofdlijnen van het door ons voorgestelde beleid. Het betreft een 
voortzetting van het beleid zoals wij dat neergelegd hebben in het Collegeprogramma 2011-2014 van 
juni 2010.  
De besluiten die de raad in juni over deze nota neemt, zullen worden uitgewerkt in de 
meerjarenbegroting 2012-2015. Die begroting bieden wij u in het najaar ter vaststelling aan.  
 
Allereerst wordt kort de financiële situatie geschetst (2). Vervolgens wordt op hoofdlijnen aangeven op 
welke wijze wij om willen gaan met deze situatie (3). In het laatste hoofdstuk geven wij u per 
programma, in de nieuwe opzet, de richting aan die wij voorstellen te gaan (4).   
 
 
 
2. Financieel perspectief 
 
Net als 2011 wordt 2012 geen makkelijk jaar. Ondanks de NUON-gelden is de financiële ruimte 
beperkt.  
Zoals wij de informatie beoordelen, waarover wij medio mei 2011 beschikken, ziet ons financiële 
perspectief er bij ongewijzigd beleid als volgt uit:  
 
 

  2011 2012 2013 2014 2015 

            

geraamde stand begroting 
(uit begroting 2011) 

1.069 -101.338 1.146.297 1.056.684 56.684 

saldo berap  -1.523.934 -1.973.655 -1.973.655 -1.973.655 -1.973.655 

CAO-stijging salarissen   -150.000 -150.000 -150.000 -150.000 

Stijging kapitaallasten   -100.000 -100.000 -100.000 -100.000 

Inverdienen op accommodaties         1.000.000 

            

Verwacht saldo (- = tekort) -1.522.865 -2.324.993 -1.077.358 -1.166.971 -1.166.971 

      

 
Toelichting: 

     

 
Saldo 1e berap bestaat uit een incidenteel voordeel van € 449.721,- en een structureel nadeel van 
€ 1.973.655,-. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 4 

Het berekende saldo is inclusief het dekkingsplan dat bij de begroting 2011 is opgesteld.  
Dit dekkingsplan houdt rekening met een taakstelling met daarin:  

 

  2011 2012 2013 2014 2015 

Zbb 200.000 600.000 1.000.000 1.000.000 1.000.000 

uitgangspunten 2012
1
   400.000 400.000 400.000 400.000 

raad 12 mei 266.000         

Totaal zbb 466.000 1.000.000 1.400.000 1.400.000 1.400.000 

            

Samenwerking 200.000 600.000 1.200.000 1.200.000 1.200.000 

            

Inverdienen op accommodaties         1.000.000 

            

onttrekking uit algemene 
reserve 

  1.000.000 1.000.000 1.000.000   

      

 
Op dit moment spannen wij ons in op deze taakstellingen te realiseren. In dit overzicht zijn een 
aantal andere taakstellingen ter dekking van het begrotingstekort 2011 niet opgenomen

2
.  

Wij gaan er vooralsnog vanuit dat wij die taakstellingen in 2011 realiseren. Voor die gedeelten van 
de taakstellingen die niet op de voorgestelde manier te realiseren zijn, zoeken wij alternatieven.   
 
Wij hebben rekening gehouden met een korting op de algemene uitkering van € 0,7 miljoen. 
Of dat voldoende is, moet duidelijk worden uit de nog te verschijnen mei-circulaire. Niet uitgesloten 
kan worden dat dit beeld pas bij de septembercirculaire ontstaat. 
 
Het geschetste financiële perspectief leidt er toe dat er met name voor 2012 aanvullende 
dekkingsvoorstellen geformuleerd moeten worden. In het volgende hoofdstuk geven wij u onze 
denkrichtingen aan. 
 
 

                                                      
1
 Het college heeft bij de vaststelling van de uitgangspunten voor de voorjaarnota 2011 en de begroting 2012-

2015 besloten de zbb-taakstelling met ingang van 2012 structureel met € 400.000,- te verhogen (zie memo aan 
raad d.d. 19 april 2011). 
2
 Zie de informatie in de meerjarenbegroting 2011-2014 (pag. 102) en de stand van zaken dekkingsplan zoals 

beschreven in de 1
e
 bestuursrapportage over 2011. 
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3. Hoofdlijnen van beleid 
 
Het Collegeprogramma 2011-2014 is leidend voor het begrotingsjaar 2012. De nadruk ligt op de in het 
collegeprogramma opgenomen acties zoals die zijn samengevat onder de paragraven: de winkel, het 
doorzetten van investeringen in kwaliteit en het samenwerken met partners. Onze speerpunten, te 
weten een excellente dienstverlening, een spic en span buitenomgeving (zeker in de kernen) en een 
gelijk niveau van voorzieningen blijven wij onverminderd nastreven.  
Waar mogelijk investeren we om onze inwoners vast te houden en nieuwe groepen aan te trekken. 
We blijven zorgen voor vervolgonderwijs en voor een passende starterwoning, uitdagend werk en een 
keur aan voorzieningen voor de vrije tijdsbesteding. Binnen de (financiële) mogelijkheden stimuleren 
wij het herstel van de bedrijvigheid en de wens tot innoverende activiteiten bij starters.  We anticiperen 
adequaat op de wijzigingen op het terrein van de maatschappelijke ondersteuning. Hierbij zien wij een 
grote rol voor de zelfredzaamheid van de samenleving. Wij zullen samen met de Achterhoek- 
gemeenten en maatschappelijke partners op zoek gaan naar nieuwe wegen om inwoners de hulp te 
bieden die ze nodig hebben.   
  
In de lijn van vorige jaren blijven wij investeren in het creëren van een aantrekkelijk leef- en 
woonklimaat voor toekomstige én huidige bewoners. Een aantrekkelijk woonklimaat kent inspirerende 
en voldoende werkgelegenheid, goede bereikbaarheid naar Ruhrgebied, het westen van het land en 
de driehoek Arnhem, Enschede en Nijmegen. We stimuleren een goede bereikbaarheid van de 
kernen met openbaar vervoer en kwalitatief goed onderwijs. Cultuur, sport en recreatie laten we 
aansluiten op huidige en nieuwe bewoners.  
 
We zetten sterk in op de drie O’s: (maatschappelijke) Organisaties, Ondernemers en Overheid. We 
gaan verantwoordelijkheid meer delen en deze meer bij de samenleving leggen. We zijn actief op 
zoek naar het maken van verbindingen. Talentvolle bedrijven trekken wij naar Oude IJsselstreek of 
anders naar de Achterhoek. Hierbij blijven wij ons nadrukkelijk richten op de kennisindustrie. We doen 
dit ook door onze bijdrage aan een academie voor de Achterhoek: in 2011 is gestart met de 
management development leergang van en voor de Achterhoek. Wij zetten ons in om die samen met 
partners in 2012 verder uit te bouwen.   
 
We moeten ons als gemeente gaan verhouden op een andere werkelijkheid dan die waar we de 
afgelopen jaren mee te maken hebben gehad. Gezien de demografische en economische 
ontwikkelingen krijgen we te maken met de regionale woonvisie die in februari 2011 is vastgesteld, 
maar ook met een afnemend leerlingen aantal op scholen, meer vraag naar ondersteuning en dus een 
autonome groei van de uitgaven in de Wmo. Een heroriëntatie op het niveau van accommodaties, 
voorzieningen en uitgaven op specifieke terreinen is niet te voorkomen. Bij de heroriëntatie betrekken 
we de eventuele maatschappelijke effecten en sturen daarbij op behoud van kwaliteit en slimme 
verbindingen met allerlei partners. 
 
In onze werkwijze kiezen we voor nieuwe werkvormen waarmee we flexibel en snel in kunnen spelen 
op de omgeving en de veranderingen die om ons heen in de samenleving plaatsvinden. In de 
structuurvisie hebben we hiervoor de basis gelegd. 
 
In 2011 is de organisatiestructuur veranderd. Hierbij zijn de afdelingshoofden, programmamanagers  
en teamleiders aangesteld die richting kunnen geven aan onze visie en missie.  In 2012 zal dit proces 
verder verankerd worden. Dit proces leidt ertoe dat programmatisch werken een nieuwe impuls krijgt, 
dat belangrijke projecten nog meer aandacht krijgen dan voorheen, dat de dienstverlening nog 
klantgerichter wordt en dat participatie organisatiebreed en met voldoende diepgang van de grond 
komt.   
We gaan door met de uitvoering van de zero based budgeting-actie (zbb)

3
, zoals die uit het  

collegeprogramma voortvloeit. Hierbij gebruiken we de ervaringen die we in 2011 met de taakvelden 

                                                      
3
 zero-based budgeting (zbb) is een reactie op traditionele budgetteringsmethoden, die zich 

meestal uitsluitend richten op dat deel van het budget waar in de voorafgaande periode de norm 
werd overschreden. Bij zbb wordt het gehele budget kritisch getoetst.  Vandaar ook de naam. Bij het opstellen 
van de begroting wordt het nulpunt als uitgangspunt genomen. Het gaat hierbij in de eerste plaats om 
kostenbeheersing, niet primair om kostenbesparing. Wat doen we wel, wat doen we niet of anders, gegeven het 
budget dat we beschikbaar hebben. Taken en activiteiten die we heel belangrijk vinden kunnen wellicht extra 
budget krijgen, maar wel ten koste van andere taken en activiteiten. Hierbij zijn de uitgangspunten van het 
collegeprogramma richtinggevend. 
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veiligheid en handhaving hebben opgedaan. In juni 2011 hebben wij de zbb-inventarisatie klaar. Op 
basis van die inventarisatie voeren wij een strategische heroriëntatie uit. Een en ander heeft geleid tot 
het opstellen van een plan van aanpak dat wij vervolgens gaan uitvoeren.  
 
Dat wat we samen met andere Achterhoekse gemeenten kunnen doen gaan we doen. Die 
samenwerking wordt vanuit het Directeuren Netwerk Achterhoek geïnitieerd en gecoördineerd.  
Hierbij moet je zoeken naar een goede balans : regionale focus op werkplaatsen, op samenwerking, 
slagkracht naar oosterburen, transitieopgaven en implementatiekracht.   
Wij zullen alles doen wat in ons vermogen ligt om de samenwerking van de grond te krijgen. Zo zien 
wij grote mogelijkheden om samen met Doetinchem, en wellicht ook andere Achterhoekse 
gemeenten, beleid en uitvoering van de Wmo op te pakken. Wij denken hierbij aan de vorming van 
een regionaal Zorgplein met o.a. een informatie- en adviesfunctie.  Een taakuitbreiding

4
 en 

gebiedsuitbreiding van het Werkplein sluit hier o.i. goed op aan. Hierbij spreekt het voor zich dat wij, 
bij het aangaan van samenwerkingsconstructies, inzetten op het zbb-gedachtegoed.   
Samenwerking wordt verder waar mogelijk verbreed met maatschappelijke partners (zoals ISWI en 
Wedeo) en bedrijfsleven. 
 
In 2012 blijven we, net als in voorgaande jaren, investeren in: 

• Een voorzieningenniveau dat aansluit bij de samenstelling en de draagkracht van de 
samenleving; 

• Leefbare en vitale kernen die ‘spic en span’ zijn; 

• Een divers en breed aanbod aan bedrijvigheid. Het moet mogelijk zijn om hier (of in de regio) 
carrière te maken; 

• Verdergaande samenwerking met de Achterhoek-gemeenten, partners en bedrijfsleven om 
met minder middelen meer te bereiken;   

• Een efficiëntere organisatie;  

• Het verbeteren van de verkeersveiligheid.  
 
Om sluitend te begroten gaan we door met het bouwen van een nieuwe organisatie waarbij we bij 
iedere activiteit ons zullen afvragen of dat bijdraagt aan ons doel. We kijken kritisch naar onze 
onderhoud- en beheersplannen, onze omgang met de Wmo én naar onze inkomsten. Daar komen we 
bij de begroting uitgebreid op terug. 
 
Zoals uit het financieel perspectief blijkt, is er de komende jaren sprake van een structureel tekort van 
€ 1 tot € 2 miljoen. Verder hebben we in 2011 te maken met een aantal besparingen waarvan het nog 
maar de vraag is of we deze al echt kunnen realiseren. 
 
We hebben de afgelopen jaren successen geboekt op de speerpunten van ons beleid. Zo hebben wij 
de dienstverlening verbeterd. Wij zijn meer dan voorheen in gesprek met de samenleving; wij hebben  
de eerste stappen op het vlak van de burgerparticipatie gezet. Hierbij hebben wij ook efficiencywinst 
geboekt. Zonder volledig te willen zijn denken wij hierbij aan de besparingen op personeel (vacatures 
worden niet meer ingevuld, weinig inhuur van derden), lagere inkoopkosten, lagere 
uitvoeringsbudgetten (b.v. onderhoud, veiligheid, maatschappelijke partners). Verder zijn subsidies op 
het vlak van het welzijnsveld en bijdragen in het kader van de Wmo meer dan voorheen getoetst aan 
doelmatigheid. Projecten hebben wij kunnen uitvoeren door middel van cofinanciering. In 
samenwerking met Doesburg en de regio Achterhoek bereiden we de werving van een subsidioloog 
voor met als doel, in de lijn van het collegeprogramma, meer gebruik te maken van externe fondsen.  
 
Voor het sluitend maken van de meerjarenbegroting 2012- 2015 denken wij, aanvullend aan de reeds 
ingezette besparingen, aan de volgende denkrichtingen:  

- Vergaande samenwerking; regionaal Wmo-beleid en uitvoering (zorg- en werkplein); 
- Kostendekkende tarieven voor accommodaties en voorzieningen (aansluiten bij tarieven 

Doetinchem/Montferland); 
- Heroverwegen bijdrage aan gemeenschappelijke regelingen; 
- Kostendekkendheid afvalstoffenbegroting; nader bezien (€ 300.000,-, binnen eisen van 

rechtmatigheid); 
- Wmo, € 700.000,- door verdergaande toetsing aan doelmatigheid, herindiceren op niveau 

buurgemeenten; 

                                                      
4
 Uitbreiding met inkomensonderdelen die nu nog bij het Zorgloket liggen.  
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- Optimaliseren van beheer en onderhoud van accommodaties en voorzieningen (uitbesteden 
en afstoten). 

 
Met betrekking tot de investeringen stellen wij de volgende systematiek voor:  
 
In de begroting 2012 en volgende gaan we vooralsnog uit van een nieuwe jaarlijkse kapitaallast van  
€ 600.000,- . Onze wensen sluiten niet aan bij dit bedrag. Om adequaat in te kunnen spelen op 
ontwikkelingen, vragen uit de samenleving, onvoorziene tegenvallers bij onderhouds-en 
beheersplannen en situaties van cofinanciering stellen wij voor de beschikbare middelen als volgt te 
clusteren:  

• Reconstructies     €  175.000,- 

• Herstructurering     €    65.000,- 

• Infrastructurele investeringen   €  230.000,- 

• Toerisme     €    20.000,- 

• Bedrijfsvoering     €    50.000,- 

• Bevolkingsgerelateerde investeringen  €    50.000,- 

• Overig      €    10.000,- 
Totaal      €  600.000,- 

 
Bij de meerjarenbegroting 2012-2015 zullen wij ten aanzien van de uitwerking van de clustering met 
nadere voorstellen komen. Voor wat betreft de spoorovergang, de Vogelbuurt, de sportclustering 
Varsseveld, de gebiedsvisie DRU Industriepark en het verkeerscirculatieplan Ulft zijn reeds vergaande 
afspraken gemaakt.    
 
Verder houden wij vast aan het in het collegeprogramma 2011-2014 omschreven stringente 
begrotingsbeleid.  
 
In 2012 gaan we eensgezind werken aan het realiseren van onze ambities. Resultaatgericht, 
creatief en met daadkracht aan de slag. En dat doen we vanuit het geloof dat samenwerken meer 
oplevert, dat vertrouwen de basis vormt voor succes en dat verschillen ondergeschikt moeten zijn aan 
het gezamenlijk doel: het zorgen voor een optimaal woon-, leef- en werkklimaat in onze prachtige 
gemeente. 
 
In hoofdstuk 4 vindt u onze ambities voor 2012 per programma terug.  
 
 



 8 

4. Hoofdlijnen van beleid  

In dit hoofdstuk hebben wij de hoofdlijnen van ons beleid geschetst. Zoals eerder gesteld is het 
collegeprogramma hierbij voor ons leidend.  

Bij de opzet van deze nota hebben wij aangesloten bij de onlangs door het presidium vastgestelde 
programmaopzet voor de programmabegroting 2012-2015. Per programmalijn zijn de hoofdlijnen van 
het door ons voorgestelde beleid aangegeven.   

De titels van de programmaopzet zijn bedoeld voor inspiratie van het er in onder te brengen beleid. Ze 
zijn dus conceptueel en kunnen worden aangepast. Wij stellen de in deze nota opgenomen titels voor.  
De producten blijven vooralsnog ongesplitst onder de programma’s hangen, zoals door het presidium 
is vastgesteld. Daarmee wordt voor lief genomen dat in een product ook middelen zitten die bijdragen 
aan een ander programma.  
 

4.1 programma 1 – Krachtige kernen in een prachtig gebied 

 

Hoofddoelstelling programma: 
In dit gebied is sprake van een unieke combinatie van landelijk wonen met stedelijke voorzieningen op 
een hoog niveau met aandacht voor leefbaarheid en een prachtig landschap. De landschappelijke- en 
ecologische kwaliteit wordt verbeterd door middel van landschapsontwikkeling. Het gebied is 
aantrekkelijk voor alle inwoners van de gemeente. 

 
Basis voor dit programma is de gemeentelijke structuurvisie die in mei 2011 is vastgesteld. Deze visie 
houdt rekening met de ontwikkelingen op diverse terreinen zoals economie en duurzaamheid. Verder 
is de woonvisie, met daarin de gevolgen voor de quota in woningbouw, een belangrijke onderlegger.  
Er is op een strategische wijze invulling gegeven aan de woonvisie. Concrete uitwerkingsplannen 
worden met financiële paragraaf aan de raad voorgelegd. We blijven ons inzetten om een krimpfonds 
van de grond te krijgen.  
 
Wij zijn voornemens stedelijke parken aan te leggen. Terreinen die in het kader van de woonvisie 
vooralsnog niet ontwikkeld worden bieden hiervoor goede kansen. 
  
Een belangrijke graadmeter voor het veiligheidsgevoel is de verkeersveiligheid. De verkeersveiligheid 
willen wij verbeteren. Het vast te stellen Gemeentelijk verkeers- en vervoersplan is hiervoor de 
leidraad. Vooralsnog gaan wij er vanuit dat dit plan uiterlijk in 2012 wordt vastgesteld.     
 
In 2011 wordt het verbreed

5
 gemeentelijk rioleringsplan vastgesteld. Gelet op de kennis en ervaring 

die wij nu van onderhoud/beheer hebben, gaan wij er vanuit dat dit plan waarschijnlijk niet tot stijging 
van de rioolheffing leidt. 
 
Het gemeentelijk sportaccommodatiebeleid wordt in 2011 in overleg met de Raad onder de loep 
genomen. Uiteindelijk stelt de Raad de financiële kaders vast. Op basis van onze inzichten gaan wij er  
vanuit dat dit op termijn leidt tot substantieel lagere lasten.   
 
We kijken kritisch naar eigendom (gebouwd en ongebouwd). Eigendom dat niet bijdraagt aan het 
gemeentelijk beleid stoten wij af.  
 
Specifiek per programmalijn: 
 

Programmalijn 1  Oerkracht in Oude IJssel vallei 

 
De onlangs door de raad vastgestelde gebiedsvisie DRU Industriepark, van Paasberg tot Engbergen, 
is leidend voor de ontwikkeling van een groot gedeelte van dit gebied. Daar waar zich kansen 
voordoen om deze visie te verwezenlijken, grijpen wij deze kansen met beide handen aan.  In 2012 
stellen wij het landschapsplan voor het DRU park vast. Belangrijk hierbij is het door het Rijk vast te 
stellen tracé voor het 380 kV-netwerk. Dit tracé geeft mede richting aan de verdere invulling van het 

                                                      
5
 Verbreed staat voor: uitbreiding met maatregelen die het ‘oppervlakte- en grondwater’ betreffen.  
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plan. Op basis van dit plan zijn wij voornemens om de infrastructuur rond het DRU Industriepark in 
2012 te verbeteren. Onderdeel hiervan is het aanleggen van een ruime parkeervoorziening. Dit met 
het doel om de bereikbaarheid bij grote evenementen te waarborgen.  
 
M.b.t. de realisatie van het centrumplan Terborg zijn in 2011 belangrijke stappen gezet. In 2012 wordt 
de realisatie van het plan verder ter hand genomen.  
 
Het centrumplan Ulft is niet financieel neutraal uit te voeren. De exploitatieopzet is herzien waarbij een 
relatie is gelegd met de uitvoering van het verkeerscirculatieplan en de planning van de uit te voeren 
prioritaire verkeersprojecten. De ontwikkeling van dit gebied zullen wij in 2012 conform deze opzet 
oppakken.    
 
In voorjaar van 2011 is een inventarisatie van aandachtspunten m.b.t. het centrumplan Gendringen 
uitgevoerd. De invulling van het centrumplan wordt op basis daarvan vorm gegeven.  
Op basis van de meest recente planning zal de gebiedsvisie van de Paasberg in 2013 gereed zijn.  
 
We onderzoeken samen met Doetinchem op welke wijze wij de transformatie/revitalisering van 
Akkermansweide in Terborg het beste vorm kunnen geven. 
 
De renovatie van de bomenbuurt te Ulft wordt verder ter hand genomen. De juridische belemmeringen 
zijn weggenomen. In de loop van 2011 worden besluiten genomen met betrekking tot de kaders van  
de multi functionele ruimte Ulft Noord. Wij verwachten in 2013 met de realisatie van deze MFA te 
kunnen beginnen. (zie verder programma 2). 
 
 

Programmalijn 2  Centrumkracht in Varsseveld 

 
Het centrumplan Varsseveld is volop in uitvoering. Door de investering van de gemeente in het 
centrum zijn er ook particulieren en ontwikkelaars plannen gaan uitvoeren. Ook in 2012 wordt er 
gekeken om samen met partners, particuliere en commerciële initiatieven het plan verder uit te 
voeren. Voor wat de financiële inbreng van de gemeente betreft moet dit plaatsvinden binnen de door 
de raad ter beschikkingen gestelde investeringsbedragen.    
 
In 2011 stellen wij voor het komplan Varsseveld in die zin te wijzigen dat ook bedrijven met een groot 
ruimtebeslag (< 2 ha) zich op Hofskamp-Oost kunnen vestigen. Dit zal naar verwachting tot verdere 
ontwikkeling van dit terrein leiden.   
 
De plannen met betrekking tot de uitbreiding/vernieuwing van de sporthal Varsseveld worden, in 
nauwe samenwerking met de Varsseveldse gymnastiekvereniging, met kracht verder uitgewerkt en 
geïmplementeerd.   

 

Programmalijn 3  Bestendige kleine kernen   

 
We gaan actief aan de slag de inrichting en uitstraling van de kernen te laten aansluiten bij de wensen 
van onze huidige en toekomstige bewoners. Hierbij sluiten wij aan bij de ruimtelijke wensen die in de 
de dorpsplannen zijn opgenomen (zie programma 2).  
De reeds ingezette plannen voor de kleine kernen worden in samenwerking met de plannenmakers 
verder opgepakt en gerealiseerd. Zo ontstaan er aantrekkelijke plaatsen voor onze inwoners om te 
wonen, werken en te ontspannen. We onderzoeken duurzame woonvormen die de structuur van het 
buitengebied versterken en aantrekkelijk zijn voor nieuwe inwoners. 
 
 

Programmalijn 4  Landelijk landschap 

 
We zijn in het trotse bezit van schaarse voorzieningen zoals natuur, landgoederen en een steeds 
beter ontwikkelde buitenruimte. Daarom stimuleren we in samenwerking met de regio toerisme en 
recreatie. Deze zaken moeten we zo efficiënt mogelijk benutten in verband met ontwikkeling van 
werkgelegenheid en economie. Het vormt voor onze inwoners, en potentiële nieuwe inwoners, een 
belangrijke voorwaarde om zich hier te vestigen en te blijven. Een buitengebied dat ontsloten is door 
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wandel, fiets en ruiterpaden vormt een steeds belangrijker economische basis.  
 
We koesteren de mogelijkheden van onze buitenruimte en zijn zorgvuldig met de invulling ervan door 
het stimuleren van duurzame landbouw, het zorgvuldig positioneren van veestallen in landbouw 
ontwikkeling gebieden (LOG) en we hebben oog voor de effecten zoals de kwaliteit van het milieu, de 
structuur en inrichting van het platteland en de wijze waarop we de afgelopen jaren hebben gewerkt 
aan natuurversterking. Daarom wordt het bestaande natuur- en landschapsbeleid doorgezet.  Dit geldt 
ook voor het beleid dat is ingezet met de het vaststellen van het LOG.  
Het Landschapsontwikkelingsplan wordt in 2012 verder uitgevoerd. Voor zover mogelijk worden 
initiatieven begeleid tot uitvoeringsplannen; bewoners van het buitengebied worden gestimuleerd en 
geleerd hoe je het onderhoud van de landschapelementen zelf ter hand neemt. 
 
Onze kijk op het landschap wordt in 2012 bij de herziening van het bestemmingsplan buitengebied 
juridisch verankerd. Hierbij geven wij ook invulling aan de woonvisie en andere relevante 
beleidsnotities.    
 

4.2 programma 2 – Samenleven en zorgzaam zijn 

 

Hoofddoelstelling programma: 
Wij streven naar een samenwerkingsbeeld waarin de bevolking steeds meer verantwoordelijkheid 
neemt voor zijn eigen leven. De woon- en sociale omgeving is in orde. Verder is men bij elkaar 
betrokken. Iedereen kan meedoen.  

 
De basis voor dit programma is de Wet Maatschappelijke Ondersteuning (Wmo) met zijn specifieke 9 
prestatievelden. In 2011 zijn een drietal trajecten gestart: een rekenkameronderzoek naar een drietal 
prestatievelden van de Wmo, een raadswerkgroep sociaal beleid en de ontwikkeling van het nieuwe 
beleidsplan Wmo.  Wij zullen de aanbevelingen van de rekenkamer en de inbreng van de 
raadswerkgroep betrekken bij het opstellen van het Wmo-beleid. 
Omdat de autonome groei van de uitgaven groter is dan het bedrag dat we als gemeente ontvangen 
voor de individuele verstrekkingen (in de algemene uitkering) zijn we genoodzaakt ons te oriënteren 
op mogelijkheden om de tekorten zo klein mogelijk te houden. Vooruitlopend op de vaststelling van 
het beleidsplan zullen we in 2011 een aantal doelmatigheidsmaatregelen treffen. We zijn van mening 
dat krachtig moet worden ingezet op het vergroten van de zelfredzaamheid van de samenleving.  
De Wmo is ontwikkeld om de transitie in de samenleving te bewerkstelligen van verzorgingstaat naar 
het nemen van eigen verantwoordelijkheid in allerlei opzichten. Deze transitiedoelstelling is voor ons 
leidend bij de invulling van de prestatievelden.  
Op het gebied van de Wmo werken we samen met de gemeenten Aalten en Oost-Gelre voor de 
uitvoering van de alfahulp en met de gemeente Doetinchem voor indicatie en advies en ergonomische 
ondersteuning.  We willen deze samenwerking verdergaand vormgeven en betrekking laten hebben 
op zowel beleid als uitvoering. Wij zetten ons in voor een regionaal Wmo-beleidsplan en denken aan 
de inrichting van een Zorgplein samen met Doetinchem en wellicht ook andere Achterhoekse 
gemeenten.   
 
Specifiek per programmalijn: 
 

Programmalijn 1  Gemeenschapszin 

 
Onze bevolking kenmerkt zich door een sterke onderlinge sociale binding. Om bevolkingsgroepen 
betrokken te houden en andere aan te trekken benutten we deze waarden.  
We bieden voorzieningen aan die aansluiten bij jongeren en gezinnen. Daarom blijven we 
startersleningen verstrekken, investeren we in alle kernen en realiseren we in samenwerking met 
partners Multi Functionele Accommodaties (MFA’s zoals brede scholen en kultuurhusen) in elke grote 
kern en, waar mogelijk, ook in kleine kernen. Hierbij laten wij ons leiden door initiatieven vanuit de 
gemeenschap waarbij de initiatiefnemers mede verantwoordelijk zijn voor het uiteindelijke resultaat.  
 
Het brede school-concept wordt verder uitgediept, verbreed, uitgewerkt en waar mogelijk, afhankelijk 
van de financiële mogelijkheden van de partners, verder geïmplementeerd. Door in de brede scholen 
samen te werken met andere instellingen zoals de GGD, de kinderopvang, zorg- welzijn en 
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maatschappelijke dienstverlening, creëren we een omgeving met als doel het voorkomen van 
schooluitval, het preventief optreden t.a.v. overgewicht, alcoholmisbruik en andere slechte 
leefgewoonten. We stellen ons ten doel de relatief ongezonde leefstijl van kinderen in onze gemeente 
om te buigen en zo meer uitvoering te geven aan de preventieve taak van de gemeentelijke overheid. 
 
Wij stimuleren en faciliteren het opstellen van dorpsplannen. Dit past bij de gedachte om bewoners 
zelf meer verantwoordelijk te maken voor hun eigen woon- en sociale omgeving. Het zorgt voor een 
eigen visie en het behoud van de eigen identiteit. Ook worden kernen zo in staat gesteld hun eigen 
prioriteiten aan te geven en afhankelijk van de mate van de verantwoordelijkheid die ze willen hebben, 
te bepalen. Dit sluit ook goed aan bij onze veranderde rol: i.p.v. iets te realiseren faciliteren wij de 
gemeenschap, wij leggen verbindingen en stellen materiaal ter beschikking. De ontwikkeling van de 
buurtbudgetten zoals wij die voor ogen hebben past hierbij. Wij zijn van plan om deze ontwikkeling in 
2012 verder inhoud en vorm te geven.    
 
Verenigingen zijn belangrijk voor de gemeenschapszin. Waar nodig en mogelijk stimuleren wij de 
verenigingen met subsidies. Het geharmoniseerde subsidiebeleid is hierbij vooralsnog leidend.       
 

Programmalijn 2  Zelfredzaamheid 

 
Alle hulpbehoevende inwoners, zoals ouderen, gehandicapten, arbeidsongeschikten, moeten volledig 
mee kunnen draaien in de samenleving. Inmiddels is duidelijk geworden dat een aantal voorzieningen 
in onze gemeente niet zelfstandig kunnen blijven bestaan omdat de schaalgrootte te gering is. We 
zien dat bij het welzijnswerk en de uitvoering van de Wmo. Dit betekent dat we actief aan het zoeken 
zijn naar samenwerkingsconstructies. Deze constructies dragen bij aan de noodzakelijke 
kostenbeheersing. 
 
Voor de Wmo hebben we een succesvol bemiddelingsbureau voor Hulp bij het Huishouden opgezet, 
dat door veel buurgemeenten wordt gebruikt als oplossing voor hun eigen problemen. Wij sturen erop 
dat dit bemiddelingsbureau maximaal wordt ingeschakeld.   
 
De Awbz verandert. Veel taken worden overgeheveld naar de gemeenten. Er komt dus heel wat op 
ons af. Het betreft een uitbreiding van het Wmo-pakket. Deze uitbreiding is bij uitstek geschikt om 
regionaal op te pakken. De eerste initiatieven hiervoor zijn genomen. Kritisch moet worden bekeken 
op welke wijze de regiogemeenten deze nieuwe taak gaan oppakken. Telkens moet worden bezien of 
(nieuwe) verantwoordelijkheden bij samenleving kunnen worden neergelegd.  
 
Omdat de economische situatie veranderd is, neemt de vraag naar schuldhulpverlening en 
ondersteuning toe. Behalve dat we sterk sturen op de werkzaamheden van de stadsbank, zetten we 
ook andere ondersteuningsvormen op zoals een formulierenbrigade. 
 
We krijgen de komende jaren te maken met meer ouderen in onze gemeente als gevolg van de 
vergrijzing. We maken met de woningbouwcorporatie afspraken over specifieke voorzieningen op het 
gebied van eerste lijnszorg, wijkcentra en levensloopbestendige woningen om de vraag om individuele 
voorzieningen te voorkomen en scala aan collectieve oplossingen te bieden in buurten.  
Daarnaast willen we de zelfstandigheid van ouderen stimuleren en hen maximaal laten participeren in 
de samenleving. We willen de  talenten, kennis en kunde van ouderen zo lang mogelijk blijven 
inzetten en het potentieel aan talenten van ouderen beter benutten. Dit doen we o.a. door het project 
Zilveren Kracht. 
Verder zetten we sterk inzet op preventie. Door projecten op het gebied van voeding, bewegen, sport 
en veiligheid voorkomen we dat ouderen problemen met hun gezondheid krijgen en daardoor 
aangewezen raken op zorg en hun zelfstandigheid verliezen.  
 
In onze gemeente hebben we te maken met een relatief ongezonde bevolking. We springen er in 
negatieve zin uit m.b.t. overgewicht en de ervaren eenzaamheidsgevoelens. Ook alcoholmatiging is 
een belangrijk speerpunt. We zetten in op het keren van deze negatieve tendensen, met name door 
het vervangen van kortdurende projecten in langlopende beleidsprocessen. 
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programmalijn 3  Investeren in jeugd - investeren in toekomst 

 

In het bestuursakkoord dat het Rijk met gemeenten gaat sluiten is een principebesluit opgenomen 
voor de overdracht van de jeugdzorg naar gemeenten. Deze transitie brengt een groot aantal nieuwe 
taken en verantwoordelijkheden naar de gemeente waarmee veel geld gemoeid is.  

In het kader van het nieuwe Wmo-beleid oriënteren wij ons op dit moment over de wijze waarop wij 
onze doelen beter kunnen bereiken met aanzienlijk minder middelen. Dat vraag om een ander denken 
en anders handelen. Het betekent niet alleen een transitie van taken maar ook een transformatie in de 
organisatie van die taken. Hierbij spelen onze maatschappelijke partners een grote rol, niet alleen bij 
deze oriëntatie maar waarschijnlijk ook bij de toekomstige uitvoering.  

  
Om de transitie goed te kunnen uitvoeren is het van belang regionaal overeenstemming te bereiken 
over de wijze waarop gemeenten hun taak gaan invullen en uitvoeren. Voor een dergelijk grote 
opgave is de schaal van de individuele gemeente te klein. Dat betekent dat de komende tijd  
gemeenten veel energie moeten steken in de verdere regionale uitwerking van het Centrum voor 
jeugd en gezin en de samenwerking van allerlei ketenpartners uit dit veld. We gaan het jeugdbeleid en 
de uitvoering dus samen met de Achterhoekse gemeenten oppakken. 

 

4.3 programma 3 – Oude industrie verbonden met cultuur en kunst 

 

Hoofddoelstelling programma: 
Het DRU Industriepark heeft een landelijke- en internationale uitstraling waardoor recreatie en 
toerisme, kunst en cultuur, landschapsontwikkeling en wonen elkaar versterken. Dankzij deze 
versterking wordt het gebied bekend als één van de belangrijke cultuurgoederen van Nederland. 

 
Leidend voor dit programma is de in 2011 door de raad vastgestelde gebiedsvisie voor het DRU 
Industriepark, van Paasberg tot Engbergen.   
 

Programmalijn 1  DRU Industriepark  

 
Alle activiteiten zijn erop gericht om de bekendheid van het gebied te vergroten en unieke 
samenwerkingsrelatie tussen publieke en private partijen te stimuleren. 
 
De eerste bewoners hebben zich eind 2010 in het Beltman complex gevestigd. Daardoor is er meer 
levendigheid in het gebied ontstaan. Dit geldt eveneens door de in 2011 georganiseerde 
evenementen. Een en ander heeft geleid tot veel promotionele activiteiten en het vergroten van de 
naamsbekendheid. Deze lijn zal zich in 2012 doorzetten. 
 
In 2012 wordt de volgende activiteiten met kracht opgepakt (een en ander voor zover hierover in 2011 
geen besluiten zijn gevallen): 

- het maken van afspraken met alle mogelijke partners over het expertisecentrum in de  
afbramerij (zie verder programma 4); 

- het vinden van een horeca-ondernemer voor het loongebouw. 
- de inzet van SSP-hal als evenementenhal (beurzen) met aandacht voor het beperken van 

overlast voor omwonenden; 
- het steunen van BOEi bij het invullen van de geplande hotelvestiging in het ketelhuis; 
- de (her)bestemming van de badkuipenfabriek; 
- de aantrekkingskracht van het gebied wordt ingezet in onze marketingstrategie (zie 

programma 4);  
- het verbeteren van de infrastructuur (zie programma 1); 
- het inzetten van communicatie om het draagvlak voor het DRU Industriepark te vergroten;  
- het ontwikkelen van parkmanagement; 
- het realiseren van een natuurwaterplaats en een stedelijke waterspeelplaats. 
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Programmalijn 2  Cultuur toen, nu en straks 

 
In de gemeente zijn er talloze plekken die getuigen van een lange historie en veel menselijke 
bedrijvigheid. Door in te zetten op monumentontwikkeling en archeologie maken we onze historie 
zichtbaar en bevorderen zo ons besef van verleden, heden en toekomst. 
 
Daar waar mogelijk koesteren we ons verleden en gebruiken we de belangrijke landmarks om onze 
gemeente bekendheid te geven en recreatie en toerisme te bevorderen (bijvoorbeeld: centrum 
Terborg, begraafplaats Wiekenseweg, molens).  
We faciliteren onze inwoners bij het behoud van het cultureel erfgoed door de (financiële en facilitaire) 
ondersteuning bij festivals, optochten, etc. 
 
Uit recente publicaties blijkt hoe belangrijk kunst en cultuur voor een samenleving is. Kunst en cultuur 
zorgt voor een aantrekkelijke woonomgeving en de nodige economische impulsen. Om die redenen 
willen wij het in onze nota ‘Vuur voor cultuur’ neergelegde beleid en activiteiten continueren. 
 
 
 
4.4 programma 4 – Energiek ondernemen 
 

Hoofddoelstelling programma: 
Oersterk en glashelder ondernemerschap bevorderen met behulp van kenniseconomie, 
duurzaamheid, bereikbaarheid en maakindustrie. 

 

Programmalijn 1  Innovatieve economie 

 
De gemeentelijke economie vormt een belangrijke pijler om leefbaar te blijven als gemeente. Wij willen 
arbeidsparticipatie en werkgelegenheid zoveel mogelijk stimuleren. De bestaande bedrijvigheid zoveel 
mogelijk intensiveren, maar tegelijkertijd ook verbreden. Om de trek naar elders te voorkomen moeten 
we voldoende werkgelegenheid en carrièremogelijkheden bieden in onze gemeente, maar ook in de 
regio. Hierbij streven we ook naar een evenwichtige participatie van mannen en vrouwen op de 
arbeidsmarkt.  
 
We maken ons sterk voor het ontwikkelen van een expertisecentrum. Daarom doen we een onderzoek 
naar de haalbaarheid van een concept voor de Afbramerij waarin innovatie en ontwikkeling sterk 
aandacht krijgen. We ontwikkelen het gebied als centrum van kunst, cultuur, innovatie en nieuwe 
economie. Er is vraag van het bedrijfsleven en het onderwijs (HBO en Universitair) om het concept 
zodanig vorm te geven dat onderwijs en bedrijfsleven elkaar kunnen ontmoeten en in de combinatie 
met kunst en cultuur en het Nederlands IJzermuseum vorm kunnen geven aan de wereld van de 
techniek. Wij blijven ons inzetten om (jonge) ondernemers kansen te bieden om in het gebied van het 
DRU Industriepark in Ulft innovatieve bedrijven te starten die aansluiten bij de aard van het 
bedrijfsleven (maakindustrie) in Achterhoek en in Oude IJsselstreek in het bijzonder. (zie ook 
programma 3). 
 
Samenwerking met ondernemers en de regio is van groot belang. In de regio bevinden zich diverse 
grote bedrijventerreinen (RBT’s). Dit biedt veel mogelijkheden voor nieuwe bedrijven om zich hier te 
vestigen. Samenwerking in de regio is dus van belang om de teruggang van werkgelegenheid te 
voorkomen en het aantrekken van nieuwe inwoners te bevorderen, zo houden we de Achterhoek 
leefbaar en vitaal.  Samen met de partners wordt verder invulling gegeven aan de uitvoering van het 
RBT Doetinchem/Wehl. Wij steken in op een regionale acquisitie. Verder bekijken wij of het mogelijk 
de industriegronden regionaal onder te brengen in een NV met als doel de ruimtelijke opgaven 
gemakkelijker te verwezenlijken. 
 
In 2011 heeft de raad de kaders vastgesteld m.b.t. het gemeentelijk duurzaamheidbeleid ter 
uitwerking van het Akkoord van Groenlo. Wij zullen het op basis van deze kaders opgestelde 
uitvoeringsplan met kracht ter hand nemen. Wij stimuleren en faciliteren initiatieven die invulling geven 
aan een duurzame ontwikkeling. Hierbij denken wij niet alleen aan grote projecten zoals 
biogasinstallaties en windmolenparken. Ook minder omvangrijke projecten die aantoonbaar duurzaam 
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zijn en/of een bijdrage leveren aan de CO2-doelstelling kunnen op een meewerkende gemeente 
rekenen.     
 

Programmalijn 2  Slim en snel verbinden  

 
Voortdurende lobby voor verbetering toegankelijkheid van de regio voor studenten en werkenden is 
noodzakelijk om jongeren te behouden voor de regio. Nu zijn onze jongeren zijn vaak verplicht, als ze 
willen gaan studeren, om te vertrekken naar elders. Door te investeren in een betere bereikbaarheid 
onder meer door middel van het verkorten van de reistijd richting Duitsland en Arnhem/Nijmegen is het 
niet meer noodzakelijk dat jongeren vertrekken. Het voorzieningenniveau moet daarnaast dan wel op 
peil gehouden worden.  
 
Ons beleid met betrekking tot de verbetering van A18/N18 wordt onverminderd doorgezet.  
 
Tevens zullen wij ons ook in de komende periode blijven inzetten voor het verbeteren van de 
spoorverbinding Arnhem-Winterswijk waarbij wij als einddoel een dubbelspoor voor ogen hebben.  
Verder zetten wij ons met onze partners in voor het verbeteren van de busverbindingen in ons gebied 
zodat wij op termijn beschikken over een zo’n dekkend mogelijk openbaar vervoersysteem. 
 
Het wegennetwerk is in het algemeen van voldoende niveau, dit zowel uit een oogpunt van 
bereikbaarheid als uit een oogpunt van beheer/onderhoud. De afgelopen winter heeft geleid tot veel 
vorstschade. Door achterstallig onderhoud, winterschade en besparingstaakstellingen is er op 
sommige plekken sprake van een niet-wenselijke achterstand, b.v. de kwaliteit van bruggen. Het risico 
bestaat dat dit leidt tot financiële tegenvallers. Wij beraden ons over het instellen van een 
onderhoudsvoorziening.      
Het beheer van de openbare ruimte houden we op peil, we verbeteren dit daar waar dat nodig is.  
Afbladdering en verloedering gaan we zoveel mogelijk aanpakken. Wij willen onze inwoners een ‘spic 
en span’-woonomgeving bieden. Hierbij maken wij verschil tussen het onderhoudsniveau van de 
kernen en het buitengebied. De natuur laten we meer de natuur, onderhoud blijft, maar op zo een 
wijze dat het bijdraagt aan de waarde van het gebied. Verder werken wij steeds meer wijkgericht 
waarbij we de wijk mede verantwoordelijk willen maken voor de ruimtelijke kwaliteit (zie verder ook 
programma 2).   
Nadrukkelijk zoeken wij de samenwerking met de andere gemeenten in de Achterhoek. De eerste 
ervaringen zijn positief. We noemen hierbij de samenwerking met de buurtgemeenten met betrekking 
tot het aanbesteden van de openbare verlichting en het opstellen van het rioleringsplan.  
Momenteel bekijken we of we gezamenlijk de gladheidbestrijding kunnen organiseren.  
 
Het realiseren van een dekkend glasvezelnetwerk laten wij over aan de markt. Uiteraard stimuleren en 
faciliteren wij de marktpartijen hierbij waar mogelijk.   
 
 

Programmalijn 3  Toekomst in toerisme en riante recreatie   

 
De huidige lijn met betrekking tot toerisme en recreatie zetten we door. Wij blijven ons inzetten voor 
het verbeteren van de toeristische infrastructuur. Een goede uitvoering van de programma’s 1 
(landschap) en 3 (cultuur) zijn belangrijk voor de ontwikkeling van toerisme en recreatie.  
 
In overleg met de buurgemeenten Doetinchem en Montferland bekijken wij op welke wijze de VVV-
organisatie het meest efficiënt kan bijdragen aan onze toeristische doelen. Hierbij zien wij een 
belangrijke functie voor een VVV Achterhoek.  
 
In 2011 hebben wij met onze partners een bootverbinding gerealiseerd tussen Doetinchem en Ulft. 
Het is onze inzet om die bootverbinding een succes te laten zijn.  
Wij stimuleren de opleiding tot gidsen. Wij verwachten dat de inzet van gidsen de aantrekkingskracht 
van onze gemeente vergroot. 
  
Samenwerking en co-financiering maakt het ons mogelijk om win/win-situaties te realiseren op het 
gebied van recreatie en toerisme, zoals de aanleg van fietspaden etc.  
 



 15 

Onlangs hebben wij de strategie voor gebiedsmarketing vastgesteld. Het DRU Industriepark en de 
ijzerhistorie is een onderscheidend kenmerk. In onze marketing besteden wij hier aandacht aan. In dit 
kader zijn we genomineerd als ankerpunt van de ERIH (european routes industrial heritage). In 2012 
gaan we aan de slag met het uitvoeren van het marketingplan.  Tevens doen wij mee en initiëren wij 
regionale marketingacties. 
 
 

Programmalijn 4  Actief in arbeid en onderwijs  

 
Onze gemeente kent relatief veel inwoners met een vrij laag inkomen. Ook hun kinderen blijken niet 
altijd voldoende gebruik te kunnen maken van de mogelijkheden tot sociale stijging, mede als gevolg 
van de sterke sociale binding

6
.  In deze voorjaarsnota hebben we al een aantal oplossingsrichtingen 

aangegeven zoals het verbeteren van de bereikbaarheid en de ontwikkeling van kinderen in scholen. 
Maatregelen om mensen te ondersteunen bij het realiseren van economische zelfstandigheid zijn 
onder meer de grotere sturing op de Stadsbank, het betrekken van mensen bij vrijwilligerswerk, het 
ondersteunen van mantelzorgers en het verstrekken van collectieve arrangementen ter voorkoming 
van opname. 
 
Iedereen die kan werken, werkt. Daarom stimuleren we participatie van niet-werkenden en doen 
ervaring op met het re-integreren van mensen met een grote afstand tot de arbeidsmarkt en het 
vrijwilligerswerk. Wij willen mensen stimuleren iets te betekenen voor de mensen uit hun eigen wijk en 
zo de levenstijl positief beïnvloeden. Dit pakken wij ook regionaal op. 
 
De kwaliteit van het huidige aanbod van scholen wordt gehandhaafd. We gaan op zoek naar 
synergievoordelen door krachten te bundelen om de kwaliteit verder op te schroeven.  
Aandacht voor de kwaliteit van onderwijs gaat boven vestigingen openhouden in elke kern. Ons beleid 
hiervoor leggen wij neer in het te herzien integraal huisvestingsplan. Hierbij overwegen wij de 
onderwijshuisvesting regionaal op te pakken. Dit laatste geldt ook voor de controle op de naleving van 
de leerplicht.  
 
Het brede school-concept wordt verder uitgediept, verbreed, uitgewerkt en waar mogelijk, afhankelijk 
van de financiële mogelijkheden van de partners, geïmplementeerd (zie verder programma 2). 
 
Wij vinden het belangrijk dat onze jongeren na het afronden van hun onderwijscarrière kunnen 
doorstromen in een baan in de omgeving. Door actief, in samenwerking met onderwijsinstellingen te 
werken, gaan we in regionaal verband leer-werktrajecten opzetten om jongeren te begeleiden naar 
een baan, vroegtijdige schooluitval proberen te voorkomen, en jongeren alvast kennis te laten maken 
met de mogelijkheden in onze regio.  
 
We blijven ons inzetten voor het halen van hoger onderwijs naar de regio. We houden hiermee 
rekening bij het bezien van de mogelijke onderwijsvoorzieningen. Momenteel bereidt een regionale 
werkgroep Hoger onderwijs Achterhoek een notitie over dit onderwerp voor.  
Wij zijn voornemens de in 2011 gestarte academie voor de Achterhoek, in samenwerking met de 
partners, in 2012 door te zetten. Naast kennisontwikkeling is het uitbreiden van het drie O’s-netwerk 
van de studenten van groot belang. Dit heeft minimaal 2 doelen: het verbeteren van de samenwerking 
binnen de drie O’s en het vergroten van onze wervingskracht.   
   

                                                      
6
 Bron:  sociale atlas 
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4.5 programma 5 – Kwaliteit in dienstverlening en bestuur 

 

Hoofddoelstelling programma: 
Burgers, bedrijven en instellingen zijn tevreden over de transparante dienstverlening die op maat 
wordt aangeboden: digitaal waar mogelijk, maar ook rekening houdend met specifieke wensen. Zij 
participeren bij het maken en het uitvoeren van beleid.  De omgevingskwaliteit is goed en veilig. 

 
 

Programmalijn 1  De inwoner als klant 

 
We nemen onderstaande 5 beloften aan de inwoner als uitgangspunt bij het optimaliseren van onze 
dienstverlening:  

1. Onze dienstverlening is mensgericht; 
2. Inwoners kunnen hun zaken snel en zeker regelen; 
3. Altijd de juiste deur: optimale ketensamenwerking; 
4. We vragen gegevens slechts eenmaal op; 
5. We zijn transparant en aanspreekbaar. 

We zoeken naar creatieve oplossingen om de doelstellingen volledig te realiseren.  
We gaan in 2012 verder met de uitvoering van het project “Gemeente heeft antwoord”.  Er is sprake 
van een 2-sporenbeleid:enerzijds het persoonlijke en anderzijds het virtuele contact. We investeren  
geld in ICT. Ontwikkelingen en implementatie van het 2-sporenbeleid vergt extra capaciteit van de 
organisatie.   
In 2011 hebben wij de openingstijden herzien. Wij zullen met enige regelmaat de dienstverlening 
evalueren om te bekijken of deze nog aansluit bij de wensen van de inwoners. 
 
Als individuele gemeente maar ook als regio kunnen we veel meer bereiken door onderling samen te 
werken. We willen krachtiger opereren richting andere overheden en partijen door actief samen op te 
trekken. Daarnaast realiseren we door samenwerking efficiëntievoordelen en zijn we minder 
kwetsbaar. In 2012 zullen we moeten oogsten op o.a. de volgende terreinen: gedeelde inkoop, ICT en 
Wmo-beleid en uitvoering. Bij vacatures zullen we onderzoeken of wij die in samenwerking met de 
buurgemeenten kunnen invullen.  
Ook gaan we in regionaal verband verder met het ontwikkelen van een omgevingsdienst (RUD). De 
Regio Achterhoek wil deze RUD vormgeven als een niet-vrijblijvende netwerkorganisatie waarin 
gemeentelijke specialisten plaatsnemen. Deze RUD moet in januari 2013 operationeel zijn.  
 
In hoofdstuk 3 hebben wij de stand van zaken m.b.t. zbb aangegeven. In 2012 voeren wij het plan van 
aanpak uit.  
 
Door de invoering van de Wabo (omgevingsrecht) komt er veel op de gemeenten af. Veel milieu- en 
bouwontwikkelingen zijn vergunningvrij geworden. Dat is een goede zaak. Hierdoor verschuiven de 
acties van de gemeenten van ‘vooraf toetsen’ naar ‘informatie verstrekken aan aanvrager en buren‘ en 
’achteraf controleren’; dit laatste geldt zeker voor de gevallen die er vanuit veiligheid- en 
gezondheidsrisico’s en overlastsituaties toe doen. Tevens hebben wij te maken met onze WOZ- en 
BAG-eisen waarbij de gemeenten een actueel en volledig beeld moeten hebben van de omvang en/of 
de waarde van het onroerend goed. Dit betekent een taakverzwaring. 
 
Uitgangspunt van onze dienstverlening is kostendekkendheid. In 2012 gaan we onderzoeken of dit 
uitgangspunt nog op al onze dienstverlening van toepassing is. Dit vraagstuk doet zich met name voor 
op het terrein van de omgevingsvergunningen. Door minder regels en de recessieproblematiek is het 
aantal omgevingsvergunningaanvragen (bouwen) en hiermee de ‘bouwleges’ afgenomen. We hebben 
echter de indruk dat het werk voor de vergunningen is toegenomen.     
 
Het Nieuwe Werken (HNW) lijkt succesvol. Het pakt positief uit omdat het de lol in werken, de kwaliteit 
en de samenwerking bevordert. Verder draagt HNW bij aan de oplossing van de huisvestings-
problematiek. We gaan het HNW in 2011 evalueren. Als onze eerste indruk juist is, gaan wij het HNW 
in 2012 verder uitbouwen.  
 



 17 

Ook de aankomende tijd werken wij aan het verbeteren van het veiligheidsgevoel. Wij continueren, in 
samenwerking met de politie, het aanpakken en voorkomen van overlast, onveiligheid en criminaliteit 
in de openbare ruimte. Steeds meer betrekken wij de samenleving bij de verbeteracties. Een en ander 
leggen wij in 2011 vast in een notitie ‘Integraal veiligheidsbeleid’, welke notitie wij in 2012 gaan 
uitvoeren. 
 
De VNOG zorgt voor een adequate en geoefende rampbestrijdingorganisatie. De nieuwe 
brandweerorganisatie, zoals deze momenteel in de Brandweer Achterhoek West georganiseerd is, 
wordt verder geoptimaliseerd. Door verschraling van brandweertaken zal een bijdrage aan de 
besparingstaakstelling gehaald worden. 
 
Een duurzame ontwikkeling, een goede omgevingskwaliteit en veiligheid van onze inwoners wordt 
actief bevorderd door een goede vergunningverlening en handhaving. Gedogen dringen wij terug. Wij 
zullen hierbij diverse communicatiemiddelen inzetten. Wij zijn van plan deze doelen zoveel mogelijk 
samen met de samenleving vorm en inhoud te geven.  
 
In 2011 hebben wij besluiten genomen m.b.t. de afvalinzameling. Een en ander leidt ertoe dat een 
gescheiden afvalinzameling per 2012 verzekerd is. In 2012 gaan wij ook aan de slag om op gevoelige 
en waardevolle plaatsen de afvalinzameling ondergronds te brengen.   

 
Door de inzet van mediationvaardigheden en mediation neemt het aantal bezwaarschriften en 
klachten af. Wij zijn voornemens deze lijn in 2012 door te zetten.  
 

 
Programmalijn 2  De inwoner als burger 

 
Het bestuur staat voor een communicatieve, open, transparante en integere bestuursstijl. De 
ambtelijke uitvoering sluit daarop naadloos aan, zodat het vertrouwen van onze inwoners in de 
gemeentelijke organisatie verder verbetert. Aan de optimalisatie van de bestuurlijk ambtelijke 
samenwerking zal verder invulling worden gegeven o.a. door een meer directe samenwerking 
 
Dienstbaarheid aan de inwoners en via onze gemeentelijke dienstverlening inspelen op de wensen en 
behoeften van onze inwoners zijn voor ons belangrijke uitgangspunten. Burgerparticipatie en een 
heldere communicatie zijn daarbij belangrijk.  
 
Burgerparticipatie is speerpunt van beleid. Wij willen de samenleving samen met de inwoners vorm 
geven. Bij het maken van plannen overwegen wij in het vroegste stadium op welke wijze wij de 
burgers bij deze plannen betrekken.  
Initiatieven van burgers en belangenvereniging benaderen we positief. We toetsen deze initiatieven 
aan ons beleid en waar nodig, mogelijk en wenselijk wordt dit beleid aangepast. Hierbij hanteren wij 
het motto dat zeggenschap gelijk opgaat met de mate van verantwoordelijkheid nemen. Zo krijgen 
groepen die alle verantwoordelijkheid op zich willen nemen maximale zeggenschap.  
 
Zoals in programma 2 al is aangegeven gaan wij het idee van buurtbudgetten in 2012 verder vorm en 
inhoud geven. Daar waar wij vragen hebben over de gemeentelijke rol, gaan wij inwoners en andere 
betrokkenen vragen hoe zij vinden dat die rol het beste kan worden ingevuld. Klantenpanels en 
focusgroepen leggen wij de vraag voor in hoeverre de samenleving zelf de verantwoordelijkheid kan 
nemen.    


